
ANA CIONTEA: 
"Sunt o fi inţă vulnerabilă" 

Publicul f i  critici i  d e  teatru a u  incercat s i  vi 
surprindă nuanţele I nterioare in portrete mereu 
Khlmbitoare. Dumneavoastră cum v-aţi defini? 

• Ca un om normal. În primul rând, mă gândesc la mine ca 
om, şi apoi ca actriţă. Fac un efort conştient ca prima "ipostază" 

·O determine pe a doua. Cel puţin, în acest punct mă aflu 
um. 

"O fi inţă mici fi fragi lă care devine cineva pe 
oAndurlle scenei. O persoană cu extraordinari forţă 

Interioară, la care sinceritatea nu exclude misterul ,  
o ndoarea nu anulează înţelepciunea, umorul este 

q»,...la unei superlorltiiţl Implicite." Vi recunoatteţl in 
st fragment de cronici apărută după spectacolul de 
ut? 

• Se pare că această combinaţie între fragilitate şi forţă e o 
c r cteristică a mea. Poate şi o ciudăţenie .  Sunt o fi i nţă 
vuln rebilă. Uneori dau impresia de aroganţă, sunt distantă, 

. De fapt, îmi acopăr o mare sfială şi sentimentul unei vieţi 
t din plin, cu o energie pe care o pun şi în existenţa unor 

onaje. Nu pot fi indiferentă, nu pot aluneca pe suprafaţa 
ţlllor, nici pe scenă, nici dincolo de ea. Sunt atentă la ceea 

schimbă în oameni, mă încarc cu emoţiile lor, comunic fără 
consuma întotdeauna timp şi cuvinte, prin atingerea trecătoare 
IJ priviri. Câteodată e obositor, dar şi această stare poate 
t v Tnţelegerea unui personaj, îi poate da o lumină anume. 

Tn re să-mi păstrez capacitatea de a mă uimi în faţa unor 
lucruri adevărate, duioasa şi evit părţile mai întunecate sau 
ul uri ale unei zile. De aici porneşte puterea de a risipi neliniştile 

r ·mi însoţesc uneori drumul. 
Foarte curAnd după absolvire aţi fost "Pesclruful". 

V-a marcat această intAinlre? 
• Ciudat a fost că atunci, la vârsta aceea, eu am înţeles-o 

ntultlv pe Nina Zarecinaia, mai ales în actul patru. Ciudat a fost 

- atât pentru mine, cât şi pentru regizorul Nicolae Scarlat - că în 
prima parte, unde eram chiar la vârsta personajului, n-am reuşit 
să realizez foarte bine rolu l .  Însă în partea a doua, unde, de 
obicei, există probleme, totul se limpezea. M-a urmărit acest rol. 
De fapt, dacă eşti actriţă, nici nu poţi să nu te călăuzeşti după ce 
spune acolo N ina Zarecinaia. Pe vremea aceea intuiam, dar 
acum spun şi eu ca Nina: "Ştiu!" Ştiu că în ceea ce facem noi 
importantă nu e strălucirea, g loria, ci puterea de a îndura. 
Suporţi încercările şi-ţi păstrezi credinţa. Acest fapt legat de 
meseria noastră e ceva care mă cutremură. Nu mai puţin, atunci 
când e legat de viaţă. 

O Ce a urmat? 
• La Naţional a fost întâlnirea extraordinară cu regizorul 

Andrei Şerban, în Trllogla antici, şi asumarea unei experienţe 
teatrale într- u n  fel i nedite. într- un moment în care lu mea 
culturală era tulburată de schimbări, de crize, Andrei Şerban a 
însemnat mult. Am încercat să intru într-o stare de receptivitate 
faţă de exerciţiile care ni se propuneau, echivalente cu tot atâtea 
priviri asupra meseriei noastre şi, uneori, asupra vieţii. Ceea ce 
se întâm p l a  atunc i  avea sensul  u ne i  aventur i  şi al u nei  
redescoperiri. Era străin de ideea de stagnare. Eu am venit la 
Naţional o dată cu acel concurs faimos, la care au fost prezenţi 
atât de mulţi tineri actori. Înainte de 1 990, am jucat la Teatrul 
Giuleşti, unde ajunsesem după o perioadă petrecută la Piatra
Neamţ, într-un teatru care-şi păstra suflul şi elanul tineresc, cu 
adevărat; un spaţiu în care simţeai trecerea marilor regizori şi a 
marilor actori. Exista acolo un climat pe care eu încă nu l-am mai 
găsit, deosebit de benefic. Se întâmplă destul de rar în cariera 
unu i  actor să aibă priv i legiul  de a l ucra într-o asemenea 
atmosferă. Am simţit coeziunea unei trupe, deschiderea spre 
ceea ce e necontrafăcut, spre originalitate, dar nu cu orice preţ. 
La Piatra-Neamţ se .crea ca într-un atelier dăruit din pl in cu 
l um i nă .  Oamen i i  se armon izau într- un tablou alcătuit cu 
meşteşug. Îmi doresc să se repete o astfel de experienţă. Am 
mai încercat-o - cu alte nuanţe - şi la venirea lui Andrei Şerban. 
Pentru mine nu e lipsit de importanţă ca, atunci când fac un rol 
sau când lucrez cu un regizor, să am sentimentul că mă 
redescopăr. Chiar şi atunci când pregătesc un rol pe care nu mi 
l-am dorit. 

O S-a !ntAmplat si primiţi roluri care nu v-au plăcut? 
• Da. lnsă respingerea a fost o reacţie de început. Poate 

că-mi doream să fiu un alt personaj, despre care credeam că mi 
se potriveşte mai bine. Dar nu întotdeauna ceea ce crede actorul 
despre el este foarte just. E uneori bine să te laşi distribuit;Şi să 
faci efortul de a te implica, de a rezolva acel personaj ca şi cum 
ar fi rolul vieţii tale. 

O Aţi vorbit despre mai multe teatre. Nu vi tentează 
si lucraţi într-una dintre trupele noi, nelnstltuţionallzate, 
care au început si prindă elan după 1 990? 

• Cred că formele alternative de teatru sunt foarte oportune. 
Atunci când se adună un grup de oameni pentru a produce un 
proiect comun se întâmplă lucrul acela extraordinar după care 
eu tânjesc. Se schimbă n işte energ i i ,  oameni i  n u  se mai 
consumă în mici tensiuni exterioare teatrului, se împrietenesc 
lucrând pe scenă, au nevoie unul de celălalt. Şi într-un teatru 
profesionist poate fi construită această atmosferă în jurul unui 
regizor şi al unei montări, dar sporadic. Mersul lucrurilor, al lumii 
este acum din ce în ce mai rapid şi mai haotic şi trebuie să te 
opreşt i ,  să-ţi aduni  energ i i le  şi sufletu l  pe ceva care are 
consistenţă şi-ţi dă senzaţia unui început bun. 

O Vă sperie ceva in teatru? 
• Da, incapacitatea mea de a fi rea, distantă şi dură. 
O E nevoie de aceste mătti? 
• Poate n-ar fi nevoie. Dar lumea teatrului  este aşa de 

misterioasă . . .  Ciudăţenia stă în faptul că actorii, implicându-se � 
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c u  lumile lor interioare secrete, adânci, adevărate, ducându-se 
spre o zonă - ascunsă şi în spectatori, dar care începe uneori să 
se deschidă, în timp ce ei urmăresc piesa -, nu reuşesc să iasă, 
după aceste "scufundări", la fel de curaţi ca personajele lor. 
Încercările reale de a fi altcineva se limitează doar la scenă. Nu 
înţeleg manifestările din culise, care se opun încercării minunate 
de a fi altul - mai generos, mai adevărat, ce-i drept, pentru un 
timp destul de scurt. Acest lucru mă sperie. 

O Publicul v-a dat vreodatl o astfel de stare? 
• Nu,  iubesc publicul. Mă face să exist, să comunic pe 

scenă. Apare şi o nuanţă de duioşie în această iubire, care se 
păstrează şi în privirea pe care o arunc din când în când rolurilor 
din trecut. E ciudat că nu sunt legată de nici un rol pe care l-am 
făcut. Am sentimentul că fiecare există şi îmi aparţine, în forul 
meu interior, aşa cum se întâmplă, de pildă, cu imaginile din 
copi lărie. Dar ele n u  mai sunt reale. Le port în mine, sunt 
amintirile mele, dar nu-mi stârnesc decât o mare duioşie. Nu 
sunt legată de ce am făcut eu, de ce sunt eu, de comentariile 
despre interpretarea mea. Nu mă influenţează în ceea ce lucrez 
acum. Încerc să rămân deschisă, ca şi cum aş debuta cu fiecare 
rol. Fac parte dintre actorii care au emoţii şi la reprezentaţii 
depărtate de data premierei. Nu eram aşa la început, aveam o 
altă percepţie a lucrurilor. 

O O indrAznealA? 
• Da. În plus, atunci eram mai legată, într-un sens negativ, 

de personajele pe care le cream. Acum nu. E un câştig în primul 
rând uman, dar şi artistic, pentru că am capacitatea să încerc 
lucruri noi, nu sunt încorsetată de o anume imagine a mea care 
ar putea să se instaleze peste ceea ce lucrez într-un moment dat 
şi să tulbure dorinţa de a căuta altceva. În teatru trebuie să 
trăieşti imprevizibilul unei vieţi reale. 

Şi în Roberto Zucco, şi în Romeo fi Julleta, am senzaţia 
că debutez în fiecare seară în care joc. Până acum câţiva ani nu 
incercam acest sentiment. Parcă simt cum se deschid în mine 
zonele ascunse, care nu se luminează decât sub reflectoare. 
Simt foarte exact felul în care comunică un spectacol cu publicul 
de la o anumită reprezentaţ ie .  Şi spectatorii au o anume 
fragilitate, transmit o emoţie care-I tulbură pe actor. 

O Ce roluri revedeţl mal des din galeria cu tablouri 
din trecut? 

• Poate pri mul rol ,  cel din Gustul mlerli ,  cu care am 
debutat la Casandra. Poate Nina Zarecinaia. Hilde Wangel din 
Constructorul Solness, sau Wendla d i n  Detteptarea 
primăveri i .  Emi l ie din VIctor sau copi i i  la putere. Cu 
siguranţă, Electra. Ioana d'Arc. Acum trec peste aceste amintiri 
ca şi cum aş privi un film. 

O V-a adus certitudini meseria de actor? 
• E foarte ciudat. Există certitudinea că nu am greşit când 

am ales o astfel de viaţă. Certitudinea că trebuie să am un drum 
al meu, foarte atent parcurs între două spectacole. Nu sunt 
actriţa care să j oace zece roluri pe stag iune .  N-am fost 
niciodată, poate că mi-aş dori. . .  Lucrez în salturi. Iar între un rol 
ş1 celălalt e important să-ţi trăieşti viaţa în aşa fel încât, atunci 
când vine rolul, să fii foarte pregătit şi să poţi răspunde la nivelul 
de efervescenţă la care trebuie să fie partea cea mai grea a 
interpretării .  Aştept roluri, mă simt pregătită, am înţeles acest 
drum şi nu uit cuvintele pe care le spunea Zarecinaia. 

ADINA BARDAŞ 

Deşi nu am avut deocamdată ocazia de a citi şi analiza 
larg Legea Învăţământu lu i  d in  România, pot spune cA u n  
element fundamental, elementul care ar fi putut coagula atenţi 
tuturor, mutând accentul de pe marginala chestiune a limbilor 
predare pe esenţă, anume pe direcţia în care dorim cu adev r t 

ca educaţia din România să evalueze dincolo de anul 2000, 
l ipsit total din focarul atenţiei legiuitorului: 

Cu riscul de a mi se răspunde că pledez pro domo, vo 
spune că această nouă piatră de temelie a educaţiei ar put 
ar trebui să fie teatrul, învăţământul axat pe joc, pe dramaturgi , 
pe rol, pe interpretare, pe autoprezentare, pe rezolvarea paşnic 
a conflictelor. Deşi mi-am ales o carieră în teatrul românesc într o 
epocă în care acesta constituia un domeniu  de maxim 
competitivitate şi  în care motivaţiile sociale pentru un actor, d r 

mai ales pentru un regizor, erau dintre cele mai înalte, a trebuit 
totuşi să trăiesc şi să activez în alte două ţări, în alte două m 
culturi europene, spre a înţelege cu adevărat rolul fundament 
al teatrului în educaţia unei naţiuni. În România anilor '70, a fi In 
teatru era desigur un privilegiu dar, pentru mine unul ,  şi o 
enormă responsabilitate. Am ales totdeauna texte noi, nejucate, 
fiindcă ele răspundeau mult mai profund, mai direct nespuselor 
drame ale colectivităţii. Am preferat, fără a sta pe gânduri, unei 
suta variante a lui Hamlet, să zicem, texte noi care se num u 
Solo pentru orologiu, Două teatre, Dulăii, Confraţii, doar 
fiindcă în ele coexistau noutatea impactului teatral şi conţinutul 
moral, educativ, cuplat la cerinţele nerostite ale zilei. 

Deşi în subconştient această valoare formativă a teatrulu 
exista încă de pe atunci cu toată forţa, a treouit, repet, 
confrunt experienţa bogată din teatrele României cu ceea ce 
întâmpla în paralel în ţări precum Franţa şi Marea Britanie, spr a 
intui caracterul de neînlocuit al educaţiei teatrale în formarea 
consolidarea unei culturi, a unei naţiuni. 

Dacă în Franţa teatrul este acum un simplu lux şi importanţ 
lu i  s-a erodat continuu,  în Marea Britanie nu există şcoal 
primară, generală, liceu sau facultate care să nu ofere o solid 
specializare dramaturgie/teatrală tinerilor aflaţi, ca şi cei din 
România,  în plină fază a nesiguranţelor, a t imid ităţilor, 
căutărilor. Teatrul ca loc de formare şi sudare a caracterelor, 
învăţare şi perfecţionare a "rolului social", teatrul ca scenă 
dizolvare, prin dialog, a conflictelor, teatrul ca loc de amuzament 
inteligent, ca spaţiu magic, de contact cu realităţi nevăzut , 
teatrul ca teren de încercare, de testare moral-filosofică a ld lor, 
teatrul ca min i-parlament alternativ ,  ca biserică, teatrul c 
şcoală, toate aceste elemente se împletesc în oricare din mii 
de locuri din Marea Britanie în care tinerii descoperă în modul 
cel mai activ, dar şi cel mai plăcut, secretele vieţii, alături de c 

ale învăţăturii propriu-zise. 

Ev ident ,  avantaj u l  de a vorbi  d i n  leagăn l i m b  lu i  
Shakespeare contribuie ş i  e l  la  răspândirea de massă ce o 
educaţia teatrală în Marea Britanie. În mod paradoxal, In , 

-
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